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Referat 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Mandag d.17. juni 2024 kl.09.00-12.00 

Rådhuset, Parkvej 37, 4800 Nykøbing Falster,  

Lokale Marken.  
 

 

Deltagere: 

Fra danske Handicaporganisationer: 

• Kenneth Vedel 

• Bent Munch 

• Birthe Friis 

• Jackie Lehmann Hansen 

• Per Steen (Afbud) 

Fra den kommunale administration: 

• Centerchef Bodil Pedersen 

• Chefkonsulent Frederik Cordes  

• Pædagogisk leder Susan Rasmussen 

Fra byrådet: 

• Bente Lerche-Thomsen (Ø) 

• Laura Ljung (L) 

Sekretær: 

• Ledelseskonsulent Sebastian Bohr 

Gæster: 

• Leder Rikke Bumbech Frederiksen 

• Leder Flemming Nielsen 
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1. Godkendelse af dagsorden. 

• Punkter til evt.: 

o Socialt Kompas 

o Transportabel teleslynge 

 

2. Henvendelse fra LEV angående brugen af sundhedstjek for borgere på 

botilbud. (30 min.) 

Sagsfremstilling: 

Som indledning til drøftelsen giver Centerchef for Center for Trivsel & social 

Indsats, Bodil Pedersen, en status vedrørende brugen af sundhedstjek for borgere 

på botilbud i Guldborgsund Kommune. Leder for Bo- & Aktivitetstilbud 

Guldborgsund deltager i punktet. 

 

Status og drøftelse: 

Leder af Bo- & Aktivitetstilbud Guldborgsund: 

• Generelt kommer alle borgere afsted til læge, og der er sundhedsfagligt 

personale ansat på botilbuddene, der vil være obs på, at borgerne får 

lægebistand, når det er nødvendigt. 

• Fremover vil der være et øget fokus på at motivere borgerne til at få lavet 

sundhedstjek; også de borgere, som ikke ønsker det. 

• Lægerne kommer desværre ikke ud til botilbuddene – borgerne skal tage til 

lægens konsultation. 

• Der er udarbejdet en aftale med PLO (De praktiserende lægers organisation) 

om, hvordan vi sammen får sikret, at borgerne får kommet til læge til 

sundhedstjek. 

• Handicaprådet får en status om ½ år, med et overblik over hvor mange, der 

tager imod tilbuddene. (Punkt på igen til februar). 

 

3. Handicappolitik. v. Leder Rikke Bumbech Frederiksen. (30 min.) 

Sagsfremstilling: 

Handicaprådet vil holde et dialogmøde til september, hvor der skal samles input til 

en strategisk handleplan for handicapområdet. Der ønskes en drøftelse af 

tilrettelæggelsen af processen herunder beslutning om dato for arrangementet, 

lokation samt udformning af invitationer. 

Beslutning: 

• Dialogdagen holdes tirsdag d.17. september 2024 kl.15-18. 

• Lokaliteten er ikke endeligt besluttet. 
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• Der skal være dialogcirkler faciliteret af Handicaprådet med støtte fra 

administrationen. 

• Gennemgang af gæsteliste: 

o Forslag til yderligere invitationer: 

▪ Studenterpræsten 

▪ BLF 

▪ Sundhed og omsorg 

▪ Teknik & Miljø 

▪ FGU 

▪ Hele byrådet 

▪ Værestederne 

▪ Head Space 

▪ Veterankoordinatoren 

▪ Autismekonsulent 

▪ STU 

▪ Forældreforum 

▪ Pårørenderåd 

▪ Brugerrådet på RUG. 

 

• Lokalitet: 

o Kettinge? 

o Rådhuset? 

o Sekretæren undersøger. 

 

• Transport: 

o Det kan undersøges og der kan arrangeres busser fra Nykøbing og 

Sakskøbing, hvis arrangementet holdes ude. Ex. Via de Grønne 

Busser? 

 

• Teleslynge kan lånes af DH. 

 

• Invitation: 

o Mailliste. 

o Facebook-historie fra Kommunikation. 

o Jackie og Kenneth hjælper med at udarbejde invitation. 

o Der skal laves tilmeldingslink ligesom ved Handicaprådets 

arrangement i april. 

o Deadline for invitation er medio august. Der vil blive gjort reklame via 

Facebook, hen over sommeren og invitationer vil blive sendt ud på 

mail. 

o OBS på kontrasterne i invitationen og præsentationerne. 

o MEN – der skal være tilmelding OG der skal aftales et max. Antal pr. 

inviterede. 
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• Forplejning: 

o Sekretæren sørger for at bestille forplejning, men OBS. hvad der er 

midler til – Handicaprådet må evt. søge fonde om tilskud.  

 

• Velkomst og afrunding på dagen:  

o Formand Kenneth Vedel 

 

• Forslag til Facilitatorer for dialogcirkler: 

o Jackie Lehman Hansen 

o Bent Munch 

o Per og Annette Steen 

o Kenneth Vedel 

o Hjælp fra administrationen. 

o Opsamling af facilitatorerne sammen med repræsentanter fra 

administrationen. 

 

• Hvis borgerne har særlige behov, skal de have mulighed for at kunne give 

besked i forvejen. 

• Facilitatorer skal klædes på til at facilitere dialogcirkler inden dialogdagen.  

• Handicaprådet holder et ekstraordinært forberedelsesmøde d.6. august 

kl.08.30-10.30. 

 

4. Handicaprådet på hjemmesiden v. Sekretær Sebastian Bohr. (15 min.) 

Sagsfremstilling: 

Administrationen har lavet et udkast til en ny udgave af Handicaprådets side på 

Guldborgsund.dk. Sebastian præsenterer udkastet og tager imod ønsker til 

ændringer herunder design, gamle referater og citater fra repræsentanterne fra 

DH. 

Beslutning: 

• Der skal kun være referater fra indeværende år samt de to foregående år. 

• Der skal også skrives citater fra politikerne. 

 

5. Status på Handicaprådets Budget. (5 min.) 

 

Sagsfremstilling: 

 

Formanden giver en orientering om status på budgettet med en oversigt over, hvor 

mange penge, der er til drift, kørsel, forplejning og så videre.  

 

Orientering: 

 

• Det er svært at forstå budgetoverblikket.  



 

5 
 

• Der ønskes en ny fremstilling af budgettet. 

 

6. Teknik & Miljø besvarer spørgsmål vedrørende tilgængelighed (30 min.) 

Sagsfremstilling: 

 

Spørgsmål vedrørende tilgængelighed skal medlemmerne af Handicaprådet sende 

løbende til Chefkonsulent hos teknik & Miljø, Frederik Cordes, på mailadressen: 

fc@guldborgsund.dk. Han følger op på spørgsmålene på de efterfølgende møder i 

Handicaprådet.  

 

o Handicaprådet har to spørgsmål til Teknik & Miljø: 

 

1. Handicaprådet har et ønske om flere handicapparkeringspladser 

på torvet i Nykøbing. Kunne det være en mulighed at parkere 

ved grønttorvet og/eller ved retsbygningen?  

2. Lysfyr på Enighedsvej er ikke sat til endnu. Der er ikke sat 

vibration til endnu. Hvorfor? 

Orientering: 

 

• Teknik & Miljø præsenterer reglerne for parkering med parkeringskort fra 

Guldborgsund Kommunes hjemmeside (Følg linket her til Guldborgsund.dk). 

Der er ikke planlagt flere handicapparkeringspladser i området omkring 

Torvet, Nykøbing F. Det er muligt at lave flere handicapparkeringspladser ud 

af almindelige P-pladser. Analysen fra Teknik & Miljø er at der er mange 

ledige handicapparkeringspladser, men at der kan være perioder, hvor de er 

optaget.  

Handicaprådet vender tilbage, hvis det fortsat er et problem. 

 

• Lydfyret på Enighedsvej bipper hele tiden, så man ved ikke, hvornår man 

må gå. Teknik & Miljø følger op.  

 

 

7. Orienteringssag: Statistik på magtanvendelser 2022 og 2023 

Sagsfremstilling:  

Sag 36 (ORIENTERINGSSAG: STATISTIK PÅ MAGTANVENDELSER 2022 OG 2023) 

fra Socialudvalgets møde den 24. april 2024, til Handicaprådets orientering. 

Orientering: 

• Centerchefen fra Center for Trivsel & Social Indsats beskriver detaljerne i 

sagen for Handicaprådet. 

• Botilbuddene skal søge om tilladelse til at bruge magtanvendelse på 

socialområdet, for eksempel i hygiejne-situationer.  

• Der er nedsat et magtanvendelsesudvalg, der tager stilling og vurderer de 

enkelte magtanvendelser. Formålet er at give området et kvalitetsløft og at 

mailto:fc@guldborgsund.dk
https://www.guldborgsund.dk/borger/trafik-veje-og-havne/parkering/parkering-i-kommunen-p-pladser-handicapparkering
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opnå læring, samt at afklare om der er andre tilgange, man kunne have 

valgt. 

• Botilbuddet der indberetter magtanvendelsen, får besked tilbage om det var 

tilladt eller ikke-tilladt og om man kunne have gjort noget andet.  

• Botilbuddene kan søge om godkendelse for magtanvendelsen i en 

tidsperiode (jf lovgivningen – f.eks blødstofsele, døralarm mm).  

• Botilbuddet har et skema, de skal udfylde og sende til 

magtanvendelsesudvalget.  

Link til dagsordenspunktet.  

 

 

8. Evaluering af Temaarrangementet d.25. april 

Sagsfremstilling: 

Der ønskes en drøftelse af arrangementet. Både processen op til og afviklingen af 

dagen. 

Drøftelse: 

• Det gik rigtigt godt.  

• Der var mange mennesker.  

• Der var en uklar forventningsafstemning i forhold til invitationen og hvornår 

den skulle sendes ud.  

• Under paneldebatten havde det været godt, hvis der havde været et 

stærkere fokus på at holde dagsordenen og ikke tale om andre emner. 

• Musikken under markedspladsen fik folk til at sætte sig på stolene i stedet 

for at gå rundt til boderne.  

• Stor ros fra DH for arrangementet.    

Idé til Handicappolitisk temaaften d.6. november 2025:  

• Moderator: Klemen Kjærsgård? 

• Tessa som underholdning? 

• Mulighed for at brevstemme til kommunalvalget 2025. 

• Politiske boder. 

• Handicappede kan komme og fortælle om hvordan det er at arbejde når 

man har et handicap.  

• Arrangementet kræver ekstra midler fra fonde.  

• En opmærksomhed på hvad administrationen må involvere sig i i forhold til 

indholdet. 

 

 

 

 

https://dagsordener.guldborgsund.dk/vis?Referat-Socialudvalget-d.24-04-2024-kl.08.00&id=a8c094c9-b2c8-4d49-8d1c-8c7364a56ae5
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9. Bordet rundt. (30 min.) 

 

Kenneth: 

• Beretning fra Det Centrale Handicapråds møde i maj: 

o Fokus på at mindske ensomhed blandt unge med handicap ved at 

inkludere dem bedre i fritids- og foreningslivet. 

o Guldborgsund Kommune har Kulturnaut/ voresguldborgsund.dk som 

portal til at lægge arrangementer ind. 

 

• Beretning fra mødet i Ringsted om rammeaftalen 2025-2026 på det 

specialiserede social- og undervisningsområde: 

o Der var en god snak ved bordene. 

o Centerchef for Trivsel & Social Indsats: Der er et særligt fokus på de 

øgede udgifter på botilbudsområdet – specifikt udgifter til de private og 

regionale botilbud. Der ses i retning af et styrket tværgående samarbejde 

mellem 17 kommuner i forhold til borgernes behov og typen af 

kommunale pladser.  

 

• Tur i naturen – Hesnæs og Fuglsang: 

o Kenneth blev inviteret ud til Corselitze Skov sammen med Per Steen for 

at se den nye sti, der går igennem skoven.  

o Rundtur på den nye sti på Fuglsang sammen med Guldborgsund 

Kommunes naturvejleder. Meget fin sti. 

 

• Evaluering af valgsteder: 

o Hovedbiblioteket havde ikke forberedt valgstedet for kørestolsbrugere. 

o Problemstilling om at svagsynede må tage ledsager med i stemmeboksen 

og at nogle valgtilforordnede, ikke kender reglen. 

 

10. Punkter til næste gang 

• VR-briller. 

• Rikke Bumbech Frederiksen deltager i Handicaprådets møde d. 29. august i 

A-Huset, hvor hun vil fortælle mere om, hvordan Visitationen arbejder med 

at styrke sags- og arbejdsgange for sagsbehandlingen.  

• Forberedelse til Handicapprisen 2024. 

 


